

磁共振成像

月刊
总第151期
2010年1月刊

2025年第16卷第1期
2025年1月20日出版

刊名题写：时任第十一届全国人大常委会副委员长韩启德

主管单位 中华人民共和国国家卫生健康委员会

主办单位
中国医院协会
首都医科大学附属北京天坛医院

终身名誉主编 戴建平

主编 金征宇
副主编 陈敏 程敬亮 付海鸿
贺光军 洪楠 刘士远
马林 宋彬 田捷
王梅云 鲜军舫 严福华
赵心明

社长 贺光军
编辑部主任 王志强
责任编辑 王志强 王婷
顾立萍 贺光军
责任校对 张琴 江俊
学科编辑 田蔚莉 钟毅欣
出版单位 《磁共振成像》
杂志社有限公司

发行范围 公开
发行单位 本刊发行部

国内发行 中国邮政集团有限公司
北京市报刊发行局
邮发代号 2-855
国外总发行 中国国际图书贸易集团有限公司
国外发行代号 M 8958
印刷单位 北京科信印刷有限公司

电话 010-67113815
E-mail editor@cjmri.cn
网址 www.chinesemri.com
定价 每册30元

国内统一连续出版物号
CN 11-5902/R

国际标准连续出版物号
ISSN 1674-8034

广告发布登记证号 京西市监广登字20170242号
本刊刊出的所有论文不代表本刊编委会的观点，除非特别声明

目次

临床指南·专家共识

脑血管病防治指南(2024年版)
.....中华人民共和国国家卫生健康委员会 (1)

四肢冲击伤影像学评估中国专家共识
.....中华医学会放射学分会骨关节学组,《磁共振成像》编委会 (9)

特别关注

影像学在评估直肠癌新辅助治疗疗效中的应用
.....孙应实, 张晓燕 (17)

基于多参数磁共振成像特征的深度学习预测直肠癌患者的BRAF基因突变状态
.....胡鸿博, 赵升, 姜昊, 张莹, 姜慧杰 (22)

CT反转与MRI在直肠癌直肠系膜筋膜中的应用比较研究
.....李雪萍, 孙楠, 卢巧媛, 吴佳奇, 李晓婷, 张晓燕 (29)

肿瘤及直肠系膜IVIM参数预测直肠癌同时性肝转移的价值研究
.....陈婕, 陈建有, 李振辉, 蒋洁智, 李志林, 艾丛慧, 马益, 谭静 (36)

酰胺质子转移加权成像与扩散加权成像评价直肠癌肿瘤出芽等级的价值
.....杜云霞, 徐文翔, 何雨琪, 孙赞, 李飞翔, 蔡玮, 黄刚 (42)

MRI-ADC联合临床病理特征对结直肠癌微卫星不稳定性状态的研究
.....魏照坤, 康玉洁, 彭乐平, 张秀玲, 张旭,
马小梅, 贾应梅, 熊晟原, 王莉莉 (48)

基于MRI深度迁移学习影像组学术前预测直肠癌脉管浸润的研究
.....袁权, 吴树剑, 范莉芳, 翟建 (54)

MRI影像组学在局部进展期直肠癌治疗后无疾病进展的预测作用
.....王泽坤, 耿懿康, 于韬 (61)

论著

临床研究

创伤性轴索损伤患者脑动态功能连接密度差异的MRI研究
.....李健, 陈玲珑, 曾新益, 王媛媛, 欧阳烽, 李声鸿, 曾献军 (68)

年轻糖尿病前期、2型糖尿病患者静息态脑功能磁共振成像多指标的对比分析
.....龚莉雅, 高明璇, 闻俊彦, 吴子琪, 罗靖雯, 靖林林, 文戈 (74)

基于自由水成像对早期震颤型帕金森病白质纤维束的研究
.....丁凯玥, 申雨, 白岩, 魏巍, 王鑫惠, 周一航, 刘硕, 王梅云 (81)

首发和复发抑郁症共病失眠的静息态脑功能网络特征初步比较研究
.....陈丽梅, 李梦瑶, 黄颖欣, 黄毅华, 谢旺, 阎路达, 李晶晶,
李仲贤, 彭敏, 周逸夫, 方继良, 周鹏 (89)

基于双中心 MRI-DWI 的深度学习模型预测急性缺血性卒中静脉溶栓治疗的预后价值杨欢, 王文希, 张军, 于洋, 王占秋, 吴磊 (95)

氨己烯酸治疗婴儿痉挛症颅脑 MRI 异常表现及分析
.....符念霞, 宋建勋, 向超, 李晨曦, 段祺, 郭啸林, 矫秉轩, 边祥兵, 娄昕, 吕晋浩 (104)

心脏磁共振四维血流成像评价高血压性心脏病患者早期左心室舒张功能障碍的可行性研究木郁, 马丽媛, 郑琰, 王霏, 李文玲, 孙潇, 朱力 (111)

构建并外部验证 XGBoost 模型鉴别乳腺非肿块病变良恶性
.....杨文, 杨蔚, 周晓平, 杨妍, 张宁妹, 尹清云, 张朝林, 刘召弟 (118)

胰腺神经内分泌肿瘤的 CT 和 MRI 特征对预测其病理分级的价值
.....王夕江, 郭炜, 刘剑羽 (127)

增强 T2* 加权血管成像在 T2WI 低信号肾脏病变良恶性鉴别诊断中的价值
.....刘畅, 刘静红, 方鑫 (135)

MAGiC 技术联合超高 b 值 DWI 对宫颈癌宫旁浸润诊断的价值
.....陈婷婷, 陈志健, 张丽, 陈敏兰, 彭晓澜, 苏裕盛 (140)

二维相位对比磁共振成像在髂静脉压迫综合征中的应用研究
.....成善聪, 曹新山, 王柱, 韩新强 (146)

基于体素内不相干运动扩散加权成像的虚拟磁共振弹性成像在髌下脂肪垫中的可重复性分析樊秋菊, 谭辉, 郭炎兵, 申利, 于楠, 于勇 (152)

技术研究

MRI 相位导航技术下 2D T2-TSE 与 3D T2-SPACE 序列在疑似隐匿性脊髓栓系综合征俯卧位扫描中的应用价值对比
.....李鹏, 杨立棋, 徐守军, 张艳慧, 林飞飞, 熊海芮, 孙金磊, 向葵 (158)

病例报告

成人椎管内非典型脉络丛乳头状瘤一例
.....冉云龙, 金凤, 王凯, 白小龙, 田晓燕, 郭欢萱, 李振鑫 (165)

宫内外复合妊娠 MRI 表现一例
.....令潇, 李洁, 朱思成, 张静, 岳松虹 (167)

综述

肥胖与认知功能下降相关性的脑 MRI 研究进展
.....蒋春荣, 梁玲艳, 刘思球, 雷淼, 邓德茂 (170)

抽动秽语综合征多模态磁共振成像研究近况与展望
.....刘潇, 郭祥发, 李晓陵, 王杨, 高胜兰, 魏泽宜 (175)

动态功能连接磁共振分析方法在阿尔茨海默病疾病谱脑网络的研究进展
.....侯钧宝, 史奇叶, 彭晓涵, 徐子淇, 王杨, 曹丹娜 (181)

多参数 MRI 在阻塞性睡眠呼吸暂停患者默认网络损伤中的研究进展
.....黄强, 马红卫, 王祎, 苏靖, 辛志伟, 张清 (187)

多发性硬化中慢性活动性病灶的磁共振成像研究进展
.....杨彬, 李咏梅 (193)

人工智能在青光眼诊疗中的应用进展:从传统眼科检查到 MRI 技术
.....王媛媛, 曾献军 (198)

超短回波时间序列在肺功能成像的应用进展
.....赵秀全, 崔磊 (204)

封面文章

高血压(hypertension, HTN)是一种常见且高发的心血管疾病,是我国目前重大的公共卫生问题,也是多种心脑血管疾病的重要病因和风险因素。高血压性心脏病(hypertensive heart disease, HHD)是长期高血压引起的心脏结构和功能改变的疾病,其主要特征包括左心室肥厚(left ventricular hypertrophy, LVH)、心脏舒张功能受损和心肌弥漫性纤维化。舒张功能障碍是HHD病程早期的显著特征,也是心力衰竭(heart failure, HF)风险增高的早期标志。因此,早期诊断对于延缓HHD疾病进展和预防心力衰竭具有重要意义。

超声心动图是目前评估心脏功能和血流动力学的常用方法,但受限于声窗质量和操作者经验,难以全面定量评估全心室功能。近年来,心脏磁共振(cardiac magnetic resonance, CMR)四维血流(four-dimensional flow, 4D Flow)技术凭借其良好的组织分辨率和全面评估血流动力学的功能,逐渐成为研究心血管功能异常的有力工具。然而,尽管关于CMR 4D Flow 技术的研究已有广泛开展,但从血流动力学视角评估HHD患者左心室舒张功能障碍的研究仍较为有限。

本研究利用CMR 4D Flow 技术结合常规心功能参数,量化分析HHD患者左心室舒张期血流动力学和舒张功能的变化。根据左心室射血分数(left ventricular ejection fraction, LVEF)将HHD患者分为HHD LVEF 减低组(LVEF<50%)和HHD LVEF 保留组(LVEF≥50%),并纳入健康志愿者作为对照组。三组人群采用3.0 T 磁共振稳态自由进动序列及CMR 4D Flow 序列扫描。采用CWI42 软件后处理分析图像,包括左心功能参数及舒张早晚二期二尖瓣血流速度参数。使用单因素方差分析或Kruskal-Wallis 检验比较组间差异,结合相关性分析评估二尖瓣峰值速度比率(ratio of mitral peak velocity, E/A)与容积参数及功能参数的关系,全面评估HHD患者左心室舒张功能障碍的特征。结果显示,CMR 4D Flow 技术能够定量评估HHD患者的左心室舒张功能,并可灵敏检测其早期变化,为早期识别和诊断HHD左室舒张功能障碍提供了一种无创新方法,对提高HHD的早期诊断率和选择临床干预的时机具有重要价值。详见内文第111页。

多模态 MRI 在乳腺癌微环境缺氧评估中的研究进展
.....张璇, 赵海峰, 赵祥博, 张皓 (210)

影像组学在肝细胞癌精准诊疗及预后评估中的研究进展
.....刘璐豪, 周舟 (216)

深度学习在预测结肠直肠癌淋巴结状态中的现状与挑战
.....赵婉婷, 张广文, 高慧, 张劲松 (222)

全身磁共振成像在血液系统肿瘤中的诊疗进展
.....吴樊宇, 刘远康, 江翠萍, 夏宇轩, 徐向阳 (228)



《磁共振成像》杂志 2025 年稿约

《磁共振成像》杂志 (Chinese Journal of Magnetic Resonance Imaging) 是由中华人民共和国国家卫生健康委员会主管、中国医院协会和首都医科大学附属北京天坛医院主办的学术期刊, ISSN 1674-8034, CN 11-5902/R, 创刊于 2010 年 1 月, 创刊主编为美国医学科学院外籍院士戴建平教授, 现任主编为金征宇教授。本刊为月刊, 入编《中文核心期刊要目总览》2017 年版和 2020 年版, 被评为中国精品科技期刊、北大中文核心期刊、复旦大学核心期刊 (A 类)、中国科技核心期刊、中国科技论文统计源期刊、中国科学引文数据库 (CSCD) 核心期刊 (2021—2024 年度)、临床医学领域高质量科技期刊分级目录收录期刊 (中国科协公布)。同时, 本刊被中国知网、中国学术期刊数据库、中华医学期刊网、中国科学引文索引 (CSCI) 数据库、国家科技期刊开放平台、中文科技期刊数据库等国内数据库收录, 还被美国《化学文摘》(CA)、《乌利希国际期刊指南》、日本科学技术振兴机构数据库等国际数据库收录。本刊参与中华医学会期刊出版集群 (中国科技期刊卓越行动计划二期-集群-A2 项目) 建设。

本刊自创刊以来刊发的稿件均可在官网 (www.chinesemri.com) 免费查阅、下载。

作者在本刊官网点击在线投稿后查看投稿须知栏目, 可查阅 2025 年稿约。

CHINESE JOURNAL OF MAGNETIC RESONANCE IMAGING

ISSN 1674-8034, CN 11-5902/R, CODEN CCIHBW, Established in 2010 Monthly Vol. 16, No. 1, Jan 20, 2025

Responsible Institution

National Health Commission of the
People's Republic of China

Sponsor

Chinese Hospital Association
Beijing Tiantan Hospital of Capital
Medical University

Lifetime Honorary Editor-in-Chief

DAI Jianping

Editor-in-Chief

JIN Zhengyu

Associate Editor-in-Chief

| | |
|--------------|-----------------|
| CHEN Min | CHENG Jingliang |
| FU Haihong | HE Guangjun |
| HONG Nan | LIU Shiyuan |
| MA Lin | SONG Bin |
| TIAN Jie | WANG Meiyun |
| XIAN Junfang | YAN Fuhua |
| ZHAO Xinming | |

President

HE Guangjun

Editing

Editorial Board of Chinese Journal of
Magnetic Resonance Imaging

Publishing

Publishing House of Chinese Journal
of Magnetic Resonance Imaging

General Distributor

Domestic: Beijing Newspaper and
Periodical Distribution Bureau of China
Post Group Co., Ltd.
Postal Code: 2-855
Overseas: China International Book
Trade Group Co., Ltd., P.O. Box 399,
Beijing, China
Code No.: M 8958

Mail Order

Third Floor, Building 4, No. 358,
Yudaihe East Street, Tongzhou District,
Beijing 101100, China

Tel & Fax 8610-67113815

E-mail editor@cjmri.cn

Website www.chinesemri.com

Price: USD 30.00

Contents

CLINICAL GUIDELINES & EXPERT CONSENSUS

- 1 Guideline for prevention and treatment of cerebrovascular disease (2024 edition)
National Health Commission of the People's Republic of China
- 9 Chinese expert consensus on imaging assessment of limb shock injuries
Osteoarthrography Group of Chinese Society of Radiology of Chinese Medical Association, Editorial Board of Chinese Journal of Magnetic Resonance Imaging

SPECIAL FOCUS

- 17 Radiology in assessment of neoadjuvant treatment efficacy in rectal cancer
SUN Yingshi, ZHANG Xiaoyan
- 22 Deep learning based on multiparametric magnetic resonance imaging features to predict BRAF gene mutation status in rectal cancer patients
HU Hongbo, ZHAO Sheng, JIANG Hao, ZHANG Ying, JIANG Huijie
- 29 Comparative study on the application of CT grayscale inversion and MRI in the MRF of rectal cancer
LI Xueping, SUN Nan, LU Qiaoyuan, WU Jiaqi, LI Xiaoting, ZHANG Xiaoyan
- 36 The value of IVIM parameters in predicting synchronous liver metastasis of rectal cancer in tumor and mesorectal
CHEN Jie, CHEN Jianyou, LI Zhenhui, JIANG Jiechi, LI Zhilin, AI Conghui, MA Yi, TAN Jing
- 42 Amide proton transfer weighted and diffusion-weighted imaging in evaluating rectal cancer tumor budding grade value
DU Yunxia, XU Wenxiang, HE Yuqi, SUN Yun, LI Feixiang, CAI Wei, HUANG Gang
- 48 Prediction of microsatellite instability in colorectal cancer based on MRI-ADC and clinicopathological features
WEI Zhaokun, KANG Yujie, PENG Leping, ZHANG Xiuling, ZHANG Xu, MA Xiaomei, JIA Yingmei, XIONG Shengyuan, WANG Lili
- 54 A study on preoperative prediction of rectal cancer vascular invasion using MRI-based deep transfer learning radiomics
YUAN Quan, WU Shujian, FAN Lifang, ZHAI Jian
- 61 The role of radiomics in predicting no disease progression after treatment of locally advanced rectal cancer
WANG Zekun, GENG Yikang, YU Tao

ORIGINAL RESEARCH

CLINICAL ARTICLES

- 68 Differences in dynamic functional connectivity density in patients with traumatic axonal injury: A MRI study
LI Jian, CHEN Linglong, ZENG Xinyi, WANG Yuanyuan, OUYANG Feng, LI Shenghong, ZENG Xianjun
- 74 Comparison of brain functional alterations in young adults with pre-diabetes and type 2 diabetes mellitus
GONG Liya, GAO Mingxuan, WEN Junyan, WU Ziqi, LUO Jingwen, JING Linlin, WEN Ge

- 81 Free water imaging in white matter of early-stage tremor-dominant Parkinson's disease
DING Kaiyue, SHEN Yu, BAI Yan, WEI Wei, WANG Xinhui, ZHOU Yihang, LIU Shuo, WANG Meiyun
- 89 A preliminary comparative study on the characteristics of resting-state brain functional networks in patients with comorbid insomnia in first-episode and recurrent depression
CHEN Limei, LI Mengyao, HUANG Yingxin, HUANG Yihua, XIE Wang, YAN Luda, LI Jingjing, LI Zhongxian, PENG Min, ZHOU Yifu, FANG Jiliang, ZHOU Peng
- 95 Prognostic value of deep learning models based on dual-center MRI-DWI in predicting outcomes of intravenous thrombolysis for acute ischemic stroke
YANG Huan, WANG Wenxi, ZHANG Jun, YU Yang, WANG Zhanqiu, WU Lei
- 104 Analysis of brain MRI abnormalities in infantile spasms treated with vigabatrin
FU Nianxia, SONG Jianxun, XIANG Chao, LI Chenxi, DUAN Qi, GUO Xiaolin, JIAO Bingxuan, BIAN Xiangbing, LOU Xin, LÜ Jinhao
- 111 Feasibility study of cardiac magnetic resonance four-dimensional flow imaging to evaluate early left ventricular diastolic dysfunction in patients with hypertensive heart disease
MU Yu, MA Liyuan, ZHENG Yan, WANG Pei, LI Wenling, SUN Xiao, ZHU Li
- 118 Development and external validation of an XGBoost model for differentiating the benign and malignant nature of non-mass breast lesions
YANG Wen, YANG Wei, ZHOU Xiaoping, YANG Yan, ZHANG Ningmei, YIN Qingyun, ZHANG Chaolin, LIU Zhaodi
- 127 The value of CT and MRI features of pancreatic neuroendocrine neoplasm in predicting the pathological grade
WANG Xijiang, GUO Wei, LIU Jianyu
- 135 Value of enhanced T2 star-weighted angiography in the differential diagnosis between benign and malignant renal tumors with T2WI hypo-intensity
LIU Chang, LIU Jinghong, FANG Xin
- 140 The application value of magnetic resonance image complication sequence combined with ultra-high b-value diffusion-weighted imaging in the diagnosis of parametrial infiltration in cervical cancer
CHEN Tingting, CHEN Zhijian, ZHANG Li, CHEN Minlan, PENG Xiaolan, SU Yusheng
- 146 Study of 2D phase contrast magnetic resonance imaging in the diagnosis of iliac vein compression syndrome
CHENG Shancong, CAO Xinshan, WANG Zhu, HAN Xinqiang
- 152 Evaluation of the reproducibility of virtual magnetic resonance elastography based on intravoxel incoherent motion diffusion weighted imaging in the infrapatellar fat pad
FAN Qiuju, TAN Hui, GUO Yanbing, SHEN Li, YU Nan, YU Yong
- TECHNICAL ARTICLE**
- 158 Comparison of the application value of 2D T2-TSE and 3D T2-SPACE sequences using MRI phase scout technology in prone position scanning of suspected occult tethered cord syndrome
LI Peng, YANG Liqi, XU Shoujun, ZHANG Yanhui, LIN Feifei, XIONG Hairui, SUN Jinlei, XIANG Kui
- CASE REPORTS**
- 165 Atypical choroid plexus papilloma in the adult spinal canal: A case report
RAN Yunlong, JIN Feng, WANG Kai, BAI Xiaolong, TIAN Xiaoyan, GUO Huanxuan, LI Zhenxin

About the cover

Hypertension (HTN) is a common and prevalent cardiovascular condition, representing a significant public health issue in China. It is a major cause and risk factor for various cardiovascular and cerebrovascular diseases. Hypertensive heart disease (HHD) is characterized by structural and functional changes in the heart caused by prolonged hypertension. Its primary features include left ventricular hypertrophy (LVH), impaired diastolic function, and diffuse myocardial fibrosis. Diastolic dysfunction is a prominent early feature of HHD and serves as an early indicator of increased risk for heart failure (HF). Therefore, early diagnosis is essential for delaying the progression of HHD and preventing HF.

Echocardiography is currently the most commonly used method for evaluating cardiac function and hemodynamics. However, it is limited by acoustic window quality and operator dependency, making it challenging to achieve comprehensive and quantitative assessments of global ventricular function. In recent years, cardiac magnetic resonance (CMR) four-dimensional flow (4D Flow) technology, with its superior soft tissue contrast and capability for comprehensive hemodynamic assessment, has become a powerful tool for studying cardiovascular functional abnormalities. Despite the widespread application of CMR 4D Flow technology, studies evaluating left ventricular diastolic dysfunction in HHD patients from a hemodynamic perspective remain limited.

This study utilized CMR 4D Flow technology combined with conventional cardiac functional parameters to quantify and analyze diastolic hemodynamic changes in HHD patients. Patients were classified into reduced LVEF (LVEF < 50%) and preserved LVEF (LVEF ≥ 50%) groups based on left ventricular ejection fraction (LVEF), with healthy volunteers included as a control group. All participants underwent 3.0 T magnetic resonance imaging using steady-state free precession and CMR 4D Flow sequences. Image post-processing was performed using CVI42 software to evaluate changes in left ventricular functional parameters and mitral flow velocity parameters during early and late diastole. One-way analysis of variance (ANOVA) or Kruskal-Wallis tests were applied to compare differences among groups. Correlation analysis was conducted to assess the relationships between the ratio of mitral peak velocities (E/A) and both volumetric and functional parameters, providing a comprehensive evaluation of left ventricular diastolic dysfunction in HHD patients. The results demonstrated that CMR 4D Flow technology enables quantitative assessment of left ventricular diastolic function in HHD patients and sensitively detects early diastolic abnormalities. This novel, non-invasive method offers significant potential for the early identification and diagnosis of left ventricular diastolic dysfunction in HHD, improving early diagnostic rates and informing the optimal timing of clinical interventions. Please see text page 111.

167 A case of MRI manifestation of heterotopic pregnancy
LING Xiao, LI Jie, ZHU Sicheng, ZHANG Jing, YUE Songhong

REVIEWS

170 Advances in brain MRI research on the correlation between obesity and cognitive decline

JIANG Chunrong, LIANG Lingyan, LIU Siqiu, LEI Miao, DENG Demao

175 Recent progress and prospect of multimodal magnetic resonance imaging in Gilles de la Tourette syndrome

LIU Xiao, GUO Xiangfa, LI Xiaoling, WANG Yang, GAO Shenglan, WEI Zeyi

181 Dynamic functional connectivity MRI analysis in brain network research of the Alzheimer's disease spectrum

HOU Junbao, SHI Qiye, PENG Xiaohan, XU Ziqi, WANG Yang, CAO Danna

187 Research progress of multiparameter MRI in default mode network damage in patients with obstructive sleep apnea

HUANG Qiang, MA Hongwei, WANG Yi, SU Jing, XIN Zhiwei, ZHANG Qing

193 Research progress on magnetic resonance imaging of chronic active lesions in multiple sclerosis

YANG Bin, LI Yongmei

198 Progress in the application of artificial intelligence in the diagnosis and treatment of glaucoma: from traditional eye examination to MRI technology

WANG Yuanyuan, ZENG Xianjun

204 Advances in the application of ultrashort echo time sequence pulmonary function imaging

ZHAO Xiuquan, CUI Lei

210 Research progress of multimodal MRI in the assessment of hypoxia in the microenvironment of breast cancer

ZHANG Xuan, ZHAO Haifeng, ZHAO Xiangbo, ZHANG Hao

216 Advances in radiomics in accurate diagnosis, treatment and prognosis evaluation of hepatocellular carcinoma

LIU Luhao, ZHOU Zhou

222 Current status and challenges of deep learning in predicting lymph node status in colorectal cancer

ZHAO Wanting, ZHANG Guangwen, GAO Hui, ZHANG Jinsong

228 Progress in diagnosis and treatment of whole-body magnetic resonance imaging in hematologic malignancies

WU Fanyu, LIU Yuankang, JIANG Cuiping, XIA Yuxuan, XU Xiangyang

磁共振成像
办精品期刊 促学科发展 惠百姓健康

| | | | | | | | | |
|--|--|--|--|--|--|---|---|--|
|  官方网站 |  在线投稿 |  知乎平台 |  官方微博 |  搜狐平台 |  网易平台 |  哔哩哔哩 |  企鹅号 |  微信平台 |
|--|--|--|--|--|--|---|---|--|

CHINESE JOURNAL OF MAGNETIC RESONANCE IMAGING